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»تعميق ركود در بخش مس�كن« طي سه سال 
تصدي گ�ري عباس آخون�دي ب�ر وزارت راه و 
شهرس�ازي و شكس�ت سياس�ت هاي پولي و 
مالي اين وزير ب�راي تحريك عرض�ه و تقاضا 
در بخش مس�كن از جمل�ه مواردي اس�ت كه 
م�ورد نق�د كارشناس�ان بخش مس�كن قرار 
دارد و كارشناس�ان ب�ازار كار ني�ز رك�ود در 
بخش مس�كن را دليل اصلي ركود و از دس�ت 
رفتن صده�ا هزار فرص�ت ش�غلي در اصناف 
مرتبط با ساخت و ساز مسكن عنوان مي كنند. 
به گزارش »جوان«، با گذش��ت سه س��ال از عمر 
دولت »تدبير و اميد« دولتمردان حسن روحاني 
كم كم بايد پاس��خگوي عملكرد خود باشند زيرا 
سه سال است كه س��كان مديريتي كشور با تمام 

امكانات اجرايي در اختيار اين افراد قرار دارد. 
عب��اس آخوندي وزي��ر راه و شهرس��ازي كه در 
گذشته سكان وزارت مسكن را در اختيار داشت، 
يكي از وزرايي اس��ت كه تصور مي شد به واسطه 
تجربه پيش��ينش حداقل عملك��رد قابل قبولي 
در حوزه مس��كن از خود به نمايش بگذارد اما با 
گذشت سه سال از س��كانداري وي بر وزارت راه 
و شهرس��ازي »تعميق ركود در بخش مسكن« 
موردي قابل تأمل است كه به چشم مي خورد. در 
اين بين از آنجا كه صدها شغل در ايران با بخش 
مسكن سروكار دارند ركود در اين بخش خسارات 
جبران ناپذيري را به بخش اش��تغال وارد كرد و 
فعالان اقتصادي يكي از دلايل بيكاري در كشور 
را ضعف وزير راه و شهرس��ازي در دولت حس��ن 

روحاني عنوان مي كنند.
   افت شديد صدور پروانه های ساختمانی 
در شش ماه اول سال 92 حدود 110 هزار پروانه 
ساختماني صادر و حدود 441 هزار واحد مسكوني 

ساخته ش��د كه از اين تاريخ به بعد روند نزولي در 
بخش مسكن آغاز ش��د به طوري كه در شش ماه 
اول سال 94 تنها 62 هزار پروانه ساختماني صادر 
شده و تعداد واحدهاي مسكوني ساخته شده نيز 

179هزار واحد بوده است. 
عمده اقدام��ات وزارت راه و شهرس��ازي در حوزه 
مسكن مربوط به بانك مسكن است و علاقه شديد 
عباس آخوندي و همچنين مشاور مالي وي به مقوله 

پولي و مالي بي ارتباط با اين موضوع نيست. 
    اقدامات پولي و مالي

براي تحريك بازار مسكن
افزايش س��قف تس��هيلات خريد مس��كن، آغاز 
فعاليت صندوق پس انداز مسكن يكم، راه اندازي 
بازار رهن ثانويه مسكن، راه اندازي طرح تضمين 
معاملات فروش اقساطي مسكن، انجام مكاتباتي 
جهت افزايش سقف تس��هيلات مسكن مهر براي 
پروژه هاي خاص، افزايش سرمايه بانك مسكن و 
اخذ امتياز امهال خط اعتباري مس��كن مهر براي 
بانك مسكن از جمله اقدامات وزير راه و شهرسازي 
طي سه سال گذش��ته در بخش مسكن است كه 
هيچ يك از اين اقدامات نتوانست مسكن را از فرو 

رفتن به باتلاق ركود نجات دهد. 
   طراحي تس�هيلات بدون در نظر گرفتن 

قدرت مالي متقاضيان
در ح��وزه تقاضاي مس��كن، آخون��دي و يارانش 
تلاش كردند با افزايش س��طح تس��هيلات خريد 
مسكن، سياست تحريك تقاضا را در پيش بگيرند 
و رونق بخش مس��كن باش��ند اما به دليل در نظر 
نگرفتن حباب قيمتي در بخش مسكن، عدم تناسب 
قيمت هاي بالاي مس��كن و همچنين تسهيلات 
خريد مسكن با درآمد و پس انداز مردم جامعه اين 
طرح ها با اس��تقبال مردم روبه رو نشد، استراتژي 

وزارت راه و شهرس��ازي در ح��وزه تحريك تقاضا 
شكست خورد. 

در اين بين از آنجا كه سقف تسهيلات خريد مسكن 
تقريباً در طول سه سال ابتدايي دولت يازدهم سه 
تا چهار برابر شد اما چون با رشد سقف تسهيلات 
ميزان اقساط مسكن نيز رشد كرد، طبيعتاً جامعه 
هدف جهت تأمين مالي خريد مسكن طبقات خاص 
و بالاي درآمدي را در جامعه در برمي گيرد و عملًا 
افراد ضعي��ف جامعه از گردونه تأمي��ن مالي براي 
خريد مسكن توسط بانك مسكن حذف شدند،حال 
آنكه بانك مسكن بانك تخصصي دولتي است و بايد 
منابعش را در جهت تأمين مالي همه اقشار جامعه 
و به ويژه ضعفا قرار دهد. در حوزه عرضه مسكن نيز 
طرح هاي وزارت راه و شهرسازي كه دهها ميليارد 
تومان فقط ب��راي تهيه اين طرح ه��ا از بيت المال 
هزينه شد، طرح هايي مانند مسكن اجتماعي، پس 
از گذشت سه سال فرصت عملياتي شدن نيافت و 
بايد ديد عباس آخوندي چه توضيحي براي عملكرد 

ضعيف خود در وزارت راه و شهرسازي دارد. 
   مسكن مهري كه تمام نشد 

بي مهري هاي وزارت متبوع آخوندي به مس��كن 
مهر نيز يكي از مواردي است كه كارشناسان انتقاد 
جدي به آن دارند، اين در حالي است كه وعده هاي 
مديران وزارت راه و شهرسازي براي تحويل نهايي 
اين پروژه ها مكرراً به تعويق مي افتد و مهرآبادي 
نماينده تام الاختي��ار وزير راه و شهرس��ازي در 
مس��كن مهر كه مدعي بود در س��ال 94 مسكن 
مهر به پايان مي رس��د حتي ديگر در رسانه ها و 

افتتاح هاي مسكن مهر هم حاضر نمي شود. 
   ضربه فني سرمايه داران 

در نيمه دوم دهه 80 با مسكن مهر 
وزير راه و شهرس��ازي يك��ي از منتقدان جدي 

مس��كن مهر بود و تاكن��ون در افتتاح هيچ يك 
از پروژه هاي مس��كن مهر حاضر نش��ده است و 
ش��ايد دليل اين ام��ر ضربه اي بود كه مس��كن 
مهر در پايان دهه 80 به برخي س��رمايه گذاران 
در بخش مس��كن زد چ��را كه در اين س��ال ها 
بسياري از س��رمايه داران با انتظار دستيابي به 
سودهاي نجومي سرمايه هاي خود را وارد بخش 
ملك كرده بودند كه پيدايش طرح مسكن مهر 
عملًا رؤياي آنها را به باد داد و رشد مسكن مهر 
برخلاف تحليل هاي سرمايه در آن در پايان دهه 
80 محقق نشد )اين امر را اظهارات رئيس وقت 

مشاوران املاك كشوري تأييد مي كند.(
در اين ميان هر چند وزير راه و شهرس��ازي غايب 
هميش��گي افتتاح پروژه هاي مس��كن مهر است 
اما حاضر هميش��گي انواع همايش هاي مرتبط و 
غيرمرتبط و حضور در كنس��رت هاي موسيقي و 

نمايشگاه هاي نقاشي است. 
   موارد مغفول مانده در بخش مسكن

مواردی چون: 1- عدم تكمي��ل واحد هاي ناتمام 
مسكن مهر 2- عدم اجراي طرح مسكن اجتماعي

۳- عدم پيگيري س��اخت مس��كن روستايي 4- 
عدم بهبود بافت فرسوده ۵- عدم اجراي سامانه ملي 
املاك و اسكان كشور 6- عدم پيگيري لازم جهت 
اخذ ماليات بر خانه هاي خال��ي 7- عدم پيگيري 
لازم جهت اجراي ماليات بر عايدي س��رمايه در 
بخش مس��كن از جمله اقدامات مغفول مانده در 

بخش مسكن به شمار مي رود.
   عملكرد آخوندی در حمل و نقل

البته آخوندي و همكاران��ش در حوزه حمل ونقل 
نمره بهتري در مقايس��ه با عملكردشان در بخش 
مسكن كس��ب مي كنند. افزايش حجم ترانزيت 
ريلي و تلاش براي جذب سرمايه گذاري خارجي در 
توسعه بندر چابهار از جمله اقدامات اين وزارتخانه 
است. با وجود اين، بخش زيادي از تلاش هاي وزارت 
راه و شهرسازي طي يك سال اخير متمركز روي 
نوسازي ناوگان هوايي و خريد هواپيماهاي جديد 
از شركت هاي ايرباس و بوئينگ بود؛ تلاش هايي 
كه همچنان عباس آخوندي از شفاف سازي دقيق 
در قرارداد هاي اجاره به شرط تمليك هواپيماها و 

هزينه فاينانسر اين خريد ممانعت مي ورزد. 
در اين بين انعقاد قرارداد ه��اي خريد هواپيما، 
كاهش ترانزيت كل، در عي��ن افزايش ترانزيت 
ريلي و برنامه توس��عه بن��در چابه��ار از جمله 
اقداماتي اس��ت كه وزارت راه و شهرسازي طي 

سه سال گذشته انجام داده است.
در اين بين م��واردي چون: 1- ايج��اد تنوع در 

روش هاي تأمين مالي پروژه هاي عمراني
2- بهره وري پايين حمل ونقل ريلي

۳- پيشرفت كند پروژه اتصال ريلي به اروپا
4- محقق نشدن وعده اتصال شبكه ريلي كشور 

به عراق
۵- عدم اهتمام ب��ه افزاي��ش پروازهاي عبوري 

از كشور
6- پيشرفت بس��يار كند پروژه هواپيماي ملي و 
كوتاهي در توسعه و شفافيت در سازمان بنادر از 
جمله موارد مغفول مانده در بخش حمل و نقل 

كشور به شمار مي آيد.

تحقق يا عدم تحقق اقتصاد مقاومتي؟!
جوامعي كه از نظر اقتصادي ضعيف باشند در عرصه سياست خارجي نيز 
كم خواهند آورد و جايگاه بين المللي شان تضعيف خواهد شد. با توجه 
به اين مسئله در ارتباط با ساختارهاي نظم اجتماعي در ايران، هر كدام 
از ساختارهاي فرهنگي، اجتماعي، سياسي و اقتصادي لازم است كه به 
نسبت مورد تأكيد قرار بگيرند و اگر در دوره اي طولاني در يك جامعه، 
فقط به يك بخش از هر يك از س��اختارهاي مذكور تأكيد شود و بقيه 
ساختارها مورد غفلت قرار بگيرد در اين صورت نظم اجتماعي با اختلال 
روبه رو خواهد ش��د. به عبارت ديگر اگر دو بعد سياسي و اقتصادي را 
وجوه سخت نظم اجتماعي بناميم و دو بعد فرهنگي و اجتماعي را وجوه 
نرم اجتماعي، از نظر جامعه شناساني مانند تالكوت پارسونز، جامعه اي 
متعادل اس��ت كه هر كدام از اين وجوه سخت و نرم اجتماعي در جاي 
خود مورد توجه و اهميت قرار بگيرد در غير اين صورت جامعه از نظم و 

تعادل باز خواهد ايستاد. 
در جامعه اي مانند ايران به علت طولاني بودن مش��كلات معيشتي و 
لاينحل ماندن اين مشكلات، به عنوان اولين اولويت و نياز هاي مردم 
مورد تأكيد قرار گرفته اس��ت كه از نظر مكتب س��اختي – كاركردي 
مي توان چنين وضعيتي را بي تعادلي اجتماعي و به عبارت ديگر بحران 
ارزش هاي اجتماعي ناميد و شكاف و نابرابري بين طبقات پايين و بالا 
در جامعه مي تواند احساس محروميت نسبي و تبعيض را در بين طبقات 
پايين افزايش دهد و در نتيجه باعث ش��كل گيري و تشديد نارضايتي 
اجتماعي شود. به همين دليل است كه در سال هاي اخير مكرراً از سوي 
مقام معظم رهبري نامگذاري سال ها بيشتر بر اقتصاد متمركز شده تا 
از اين طريق بتواند مسير واقعي كشور را براي پيشرفت اقتصادي نشان 
دهد. يكي از مهم ترين ديدگاه هاي مقام معظم رهبري در اين خصوص 
اقتصاد مقاومتي است اما سؤالي كه در اين خصوص مي توان مطرح كرد 
اين اس��ت كه آيا ديدگاه اقتصاد مقاومتي توان تحقق در جامعه ايران 

را داراست يا نه؟
امروزه در جامعه ايراني پذيرش بي چون و چراي فرهنگ غرب و تسليم 
در برابر آن كه مكرراً از سوي مقام معظم رهبري به آحاد مختلف جامعه 
مطرح كرده اند متأسفانه نه تنها جدي گرفته نشده بلكه اين وضعيت 
به شكل گرايش و ترغيب از سوي آحاد مختلف مردم و حتي مسئولان 
كشوري در مصرف كالاهاي فرهنگي و اقتصادي غرب نمود پيدا كرده 
كه اين با روح اقتصاد مقاومتي در تضادي شديد است چراكه اگر اين 
وضعيت فرهنگي در ارتباط با مص��رف كالاهاي فرهنگي و اقتصادي 
غرب پابرجا باش��د نمي توان به موفقيت برنام��ه اقتصاد مقاومتي در 
جامعه ايران��ي اميدوار بود زي��را موفقيت اقتص��اد مقاومتي نيازمند 
فرهنگ مقاومتي و روحيه مقاومتي در جامعه است كه متأسفانه اين 
فرهنگ و روحيه از طريق تجمل گراي��ي و نابرابري هاي اقتصادي و 
اجتماعي و وضعيت موجود رانتي در عرصه سياسي و اقتصادي كشور 

رو به زوال رفته است. 
از ديگر مصاديق فرهنگي - اجتماع��ي كه مي تواند با اقتصاد مقاومتي 
مرتبط باشد اين است كه متأسفانه در فضاي مجازي بيشتر نمود پيدا 
كرده و واقعيت هاي پنهان وضعيت فرهنگي جامعه را نش��ان مي دهد 
به سخره گرفتن مس��ائل اجتماعي و فرهنگي است كه در شبكه هاي 
مجازي در كانال هاي تلگرام و... به اوج خود رس��يده اس��ت. اگر دقيقاً 
اين مسئله تحليل ش��ود مي توان در تحليل اين مسئله گفت كه نفوذ 
فرهنگي در جامعه ايراني به شكل آسيب فرهنگي و اجتماعي ديگري 
به نام پديده بي تفاوتي اجتماعي و فرهنگي نس��بت به مس��ائل ملي و 
اجتماعي كشيده ش��ده اس��ت كه اين بي تفاوتي اجتماعي خود را در 
مس��ئله انصراف از يارانه ها در تابستان س��ال 1۳9۳ نشان داد به رغم 
تشويق دولت نسبت به انصراف از يارانه در جهت منافع عمومي كشور، 
با اين وجود انصراف دهندگان از يارانه بسيار اندك بود، اين پيامي جز 

بي تفاوتي اجتماعي نسبت به منافع عمومي كشور ندارد!
بنابراين تا زماني كه فساد و تبعيض از جمله فيش هاي نجومي در بدنه 
نهادهاي اجرايي و حاكميت وجود داشته باشد و فرهنگ مصرف مردم 
به گونه اي باشد كه كالاهاي خارجي را در اولويت مصرف خود قرار دهد 
و از نظر فرهنگ مصرفي و كنش اقتصادي نيز مردم نس��بت به منافع 
ملي بي تفاوت باشند و فضاي اقتصادي و سياس��ي كشور نيز رانتي و 
غيرشفاف و غيررقابتي باشد، تحقق اقتصاد مقاومتي در سال هاي آينده 

با چالشي اساسي مواجه خواهد شد.

دولت به پوسته سخت تورمي رسيد
ت�ورم نقط�ه به نقط�ه چن�د ماهي اس�ت ك�ه افزاي�ش را تجربه 
مي كند ك�ه ب�ه تعبير خبرگ�زاری مه�ر دول�ت اكن�ون ديگر به 
پوس�ته س�خت تورمي رس�يده و از اينجا به بعد، ت�ورم با آهنگ 
كندتري كاهش مي يابد و ش�ايد ه�م روند كاهش متوقف ش�ود. 
اما واقعيت چيز ديگری است. همان ابزاری كه موجب افت شديد تقاضا و 
تورم شده است در سوی ديگری منجر به توليد نرخ رشد شديد نقدينگی تا 
سطح ۳0درصد سالانه شده و اين موضوع می رود تا روند صعودی قيمت ها 
را رقم بزند. »مهر« در اين باره نوشته است: دولت مي گويد كه كنترل تورم، 
يكي از سياست هاي جدي است كه از ابتدا آن را اجرايي كرده و هنوز هم 
قصد ندارد آن را كنار بگذارد، حتي اگر راهكارهايي را به كار بندد تا در كنار 
كنترل اين متغير مهم اقتصادي، بخواهد رونق را به اقتصاد ايران بازگرداند. 
رفتار دولت هم البته طي ماه هاي گذشته اين را نشان مي دهد اما نگراني 
از آنجا ش��روع مي ش��ود كه تورم نقطه به نقطه، چند ماهي است كه سر 
ناسازگاري با برنامه هاي دولتي را دارد و به نظر هم نمي رسد در ماه هاي 

پيش رو، قصد داشته باشد كه از اين سرپيچي دست بردارد. 
بر اساس آنچه آمارهاي رس��مي بانك مركزي مي گويد، تورم نقطه به 
نقطه از خردادماه امس��ال رو به افزايش نهاده، در حالي كه بسياري از 
اقتصاددانان بر اين باورند كه اين سيگنال ها، با وقفه اي نه چندان كوتاه، 
خود را در نرخ تورم سالانه نش��ان خواهد داد، همان چيزي كه ممكن 
است ميراث دولت حسن روحاني براي كابينه اي باشد كه بعد از اتمام 

كار دولت يازدهم به سر كار خواهد آمد. 
مهدي تقوي، اقتصاددان در اين رابط��ه گفت: نگراني در باب افزايش 
نقطه به نقطه ت��ورم، خيلي نمي توان��د قابل توجه باش��د، اما به نظر 
مي رسد تورم سرسام آور سال هاي قبل كنترل شده و راه بازگشت آن 
به كشور، تا اين جاي كار بسته شده است اما برخي افرادي كه خود را 
اقتصاددان مي دانند، در اين ميان اظهارنظرهايي مي كنند كه در آن، 
نگراني از بابت افزايش تورم موج مي زند در حالي كه نمي توان خيلي به 
اين اظهارنظرها اعتماد كرد. وي افزود: عده اي برنامه هاي دولت براي 
رشد توليد و رونق اقتصادي كه به تازگي اجراي آن را آغاز كرده است، 
زير س��ؤال مي برند و معتقدند اين تزريق پول، منجر به افزايش تورم 
شده است، در حالي كه به نظر نمي رسد اين منابع بدون لحاظ كردن 
آثار رشد نقدينگي تزريق شده باشد بلكه بخش عمده اي از آن به توليد 
تزريق شده كه همين امر، منجر به افزايش عرضه مي شود، ضمن اينكه 
دولت هم با برنامه هاي خود تلاش كرده طرف تقاضا را تحريك كند تا 

اين عرضه، جذب شود. 
به هرحال اين زنگ خطري اس��ت كه به صدا درآمده و شايد دولت را 
هم نگران نكند، اما دولتمردان، نبايد نس��بت به مه��ار تورم و اجراي 
سياس��ت هاي كنترل تورمي بي توجه باش��ند، اين توجه و دقت نظر 
مي تواند راه را بر افزايش لجام گسيخته اين متغير تأثيرگذار اقتصادي 
ببندد، ب��ه خصوص اينكه دولت به ش��دت به دنبال اجراي سياس��ت 
تك نرخي كردن ارز است و خود اين امر هم مي تواند حداقل براي چند 

ماه هم كه شده، افزايش تورم را موجب شود.

و  شهرسازي در سال سوم دولت تدبير و اميد  نگاهي به عملكرد وزارت راه 

»تعميق ركود« تنها عملكرد آخوندي در بخش مسكن
 عمده عملكرد بخش مسكن آخوندي مربوط به طرح هاي بانك مسكن است كه اين طرح ها نتيجه اي نداشت

بهناز  قاسمیسيدمصطفي رنجبر

معاون امور باغباني    کشاورزی
وزير جهادكشاورزي 
گفت: طبق گزارش هاي غيررسمي زعفران 
ايران به صورت فله اي و قاچاق به افغانستان 
وارد و با تعرف�ه صفر درصد ب�ه چين و هند 

صادر مي شود. 
به گزارش ايرنا، محمدعلي طهماس��بي درباره 
تزلزل جايگاه بازار زعفران ايران در جهان به دليل 
توليد اي��ن محصول در افغانس��تان گفت: طبق 
اظهارنظر صادركنندگان، كشورهاي چين و هند 

براي واردات زعفران از اي��ران تعرفه بيش از ۳0 
درصدي در نظر گرفته اند اما زعفران افغانستان 
بدون هيچ تعرف��ه اي )تعرفه صفر درصد( به اين 

كشورها وارد مي شود. 
وي درباره كيفيت زعفران ايراني در مقايسه با نوع 
افغانستاني آن اظهار داشت: با وجود اينكه كشت 
رقم زعفران در ايران مشابه رقم افغانستان است، 
اما به دليل ش��رايط آب و هوايي )اختلاف دماي 
شب و روز خاص مناطق كويري ( توليد زعفران 
ايران از لحاظ رنگ، بو و مزه از كيفيت بالاتري در 

دنيا برخوردار است. معاون وزير جهادكشاورزي 
يكي از مشكلات عمده صادرات زعفران ايران را 
فله اي ب��ودن اين محصول و نداش��تن برندهاي 
صادراتي برشمرد و افزود: اكنون بخش عمده اي 
از زعفران ايران به ش��كل فله اي به اسپانيا وارد 
مي شود زيرا اين كشور جزو كش��ورهاي داراي 
 )WTO( اس��تاندارد س��ازمان جهاني تجارت
است كه مي تواند زعفران را با برندهاي استاندارد 

اروپايي به مشتريان خاص خود بفروشد. 
معاون وزير جهادكشاورزي درباره قيمت زعفران 

در بازار نيز گفت: اكنون قيمت توليد هركيلوگرم 
زعفران در اي��ران بين 2/۵ ت��ا ۳ ميليون تومان 
تعيين مي شود اما زعفران نگين و سرگل با قيمت 
6/۵ ميليون تومان به بازار داخل��ي يا صادراتي 

عرضه مي شود. 
وي با بيان اينكه فصل برداش��ت زعف��ران مهر و 
آبان ماه است، ادامه داد: برخي كشاورزان به دليل 
شرايط اقتصادي ناچار به پيش فروش اين محصول 
در فصل برداشت هس��تند كه در نهايت با قيمتي 

كمتر محصول خود را مي فروشند.

صادرات مجدد زعفران ايراني از افغانستان

در حالي دول�ت تدبير و امي�د عرضه محصولات پتروش�يمي در 
بورس كالا را موض�ع اصلي خ�ود معرفي مي كند ك�ه نعمت زاده 
از ابت�داي س�كانداري وزارت صنعت مخالف سرس�خت عرضه 
پتروش�يمي در ب�ورس كالا بود اما مدتي اس�ت كه وي س�كوت 
پيش�ه كرده و ب�ه نظ�ر مي رس�د س�كوت وي بي دليل نباش�د. 
به گزارش »جوان«، از شوراي رقابت گرفته تا رضا ويسه معاون هماهنگي 
جهانگيري همه و همه بر عرضه محصولات پتروشيمي در بورس كالا 
تأكيد دارند و اخيراً ويسه به صراحت عنوان داشت عرضه پتروشيمي 
توسط بازار بورس مكانيسم مورد نظر دولت است و نظر آقاي جهانگيري 
و مجموعه دولت اين اس��ت كه ما وضعيت را براي رقابتي كردن بهبود 
ببخش��يم و وارد انحصار نش��ويم. در اين بين اگرچه دولت به صراحت 
نظرش را در رابطه با عرضه محصولات پتروشيمي در بورس عنوان داشته 
است اما همه مي دانند كه نعمت زاده آدمي نيست كه به سادگي دست 
از تلاش خود براي خروج پتروشيمي ها از بازار بورس كالا بردارد، بدين 
ترتيب حال اين سؤال مطرح شده اس��ت كه علت سكوت اين روزهاي 
نعمت زاده چيس��ت و آيا نظر نعمت زاده در عين حالي كه محصولات 

پتروشيمي در بورس باقي بماند به نوعي تأمين شده است؟! 
س��ؤالات زيادي در رابطه با س��كوت اين روزهاي نعم��ت زاده در 
خصوص تداوم عرضه پتروشيمي ها در بورس وجود دارد كه جا دارد 
متوليان بازار سرمايه كشور و به ويژه مديرعامل بورس كالا به افكار 

عمومي بگويد كه آيا رابطه اي بين ماهانه شدن استعلام از سامانه 
بهين ياب وجود دارد يا خير؟!

تلاش براي خروج معاملات پتروشيمي ها از بازار شفاف بورس كالا و 
بازگشت به معاملات »جلوي در كارخانه اي«، راهي بود كه نعمت زاده 
به عنوان سهامدار صنعت پتروشيمي در كشور براي كل اين صنعت 
برگزيده بود، به طوري كه از بدو تكيه زدن بر كرسي وزارت صنعت 
خروج محصولات پتروشيمي از بورس كالا ورد زبانش بود اما وقتي 
وي براي تحقق اين خواس��ته اش با س��د مخالفت افكار عمومي و 
فعالان اقتصادي روبه رو ش��د و در آخرين جلسه شوراي رقابت كه 

در 1۵ شهريور ماه 9۵ برگزار شد، به 10 ايراد وزارت صنعت درباره 
عرضه محصولات پتروش��يمي در بورس كالا پاس��خ مستدل داده 
شد، گويا مسئولان بورس براي اينكه امتيازي به وزير صنعت داده 
باش��ند زمينه كدر سازي معاملات پتروش��يمي در بورس كالا را از 
طريق ماهانه كردن گزارش هاي سامانه »بهين ياب« فراهم كرده اند 
كه اقدامي تأمل برانگيز است. بورس كالا اعلام كرده از ابتداي مهر 
ماه امسال مجوزهاي خريد شركت هاي پتروشيمي هر ماه يكبار از 
سامانه بهين ياب استعلام و دريافت مي شود. اين در حالي است كه 
پيش از اين اخذ اطلاعات از سرويس بهين ياب وزارت صنعت در مورد 

مجوزهاي خريد شركت هاي پتروشيمي هفتگي بود. 
اكنون با ماهانه ش��دن اس��تخراج اين مجوزهاي خريد ش��ركت هاي 
پتروشيمي از سامانه »بهين ياب وزارت صنعت« به نظر مي رسد در عمل 
بورس كالا به افرادي كه طي دوس��ال اخير بر طبل خروج محصولات 
پتروشيميايي از بورس كالا مي كوبيدند، غيرشفافيت را هديه كرده است. 
در عين حال برخي كارگزاران در اين زمينه معتقدند اين اقدام در راستاي 
راضي كردن وزير صنعت براي دست كشيدن از پافشاري خود در زمينه 
خروج مواد پتروشيميايي از بورس كالا از سوي متوليان اين بازار صورت 
گرفته چراكه بين خروج اين محصولات و به تبع آن دست كشيدن از 
»كارمزد هاي ميلياردي رينگ پتروشيميايي« در بورس و ماندن آن با 

راضي نگه داشتن همه بازيگران اين بازار بايد يكي را انتخاب كرد.

نعمت زاده چگونه از مخالفت خود براي »عرضه پتروشيمي در بورس كالا« دست برداشت؟

پايان عصر راحت خوری

بی اعتنايی به اصل ۴۴ در قرارداد با رنو 

ورود رنو به صنعت خودروي ايران با مالكيت 60 درصدي سهام به عنوان رقيب 
جديد براي خودروسازان ايراني و فتح بازار پررونق ايران چند روزي است كه 
خبر ساز شده است. روز جمعه قرارداد ايجاد يك جوينت ونچر با گروه رنو در 
يكي از غرفه هاي نمايشگاه پاريس به امضا رسيد، طرف ايراني اين مشاركت 
هيچ يك از دو خودروس��از بزرگ ايران يعني ايران خودرو و سايپا نبود بلكه 
سازمان گسترش و نوسازي صنايع ايران )ايدرو( كه سهامدار هر دو شركت 
محسوب مي ش��ود، طرف امضاي اين قرارداد بود. در قالب اين قرارداد 800 
ميليون يورو سرمايه گذاري صورت خواهد گرفت و رنو مالكيت 60درصدي 
و ايدرو 40 درصدي در اين قرارداد دارد و گفته مي ش��ود همچنين سايت 

»بن رو« كه متعلق به سايپاست، به عنوان آورده ايدرو تلقي خواهد شد. 
برخلاف وزارت صنعت كه از امضاي اين قرارداد ابراز خوش��حالي مي كند، 
بيم آن مي رود صنعت خودروي ايران پس از ۵0 س��ال همچنان مونتاژكار 
خودروهاي قديمي خارجي بماند. اينكه رنو در سال هاي تحريم، شريك ايراني 
خود را تنها گذاشت و با خودداري از فروش قطعه به ايران توليد را با مشكلاتي 
مواجه كرد، اينكه رنو هميش��ه به عنوان بازار مصرف به ايران نگاه مي كند و 
حاضر نيست توليد خودرو را به همراه انتقال تكنولوژي به ايران بياورد و به 
همين دليل نتوانست با س��ايپا به توافق برسد. . . همه چالش هايي است كه 
امكان تكرار دوباره آن وجود دارد، اما خودروسازان و وزارت صنعت همچنان 
شركاي فرانسوي خود را به ديگر خودروسازان اروپايي ترجيح مي دهند، از اين 
رو درخصوص اين قرارداد ابهامات و سؤالاتي مطرح است كه وزارت صنعت و 

سازمان گسترش و نوسازي صنايع ايران بايد پاسخگوي آن باشند. 
   بي اعتنايي به اصل 44 و خصوصي سازي در صنعت خودرو 

براس��اس ابلاغيه اصل 44 قانون اساسي و خصوصي س��ازي شركت ها، 
شركت هاي دولتي مجاز به سرمايه گذاري جديد در شركت ها نيستند و 
بايد سهام شان را در بورس واگذار كنند. در حالي كه سازمان گسترش و 
نوسازي صنايع ايران كه سهامدار دو خودروسازي ايران است، به عنوان يك 
نهاد بالادستي به جاي اينكه سهامش را واگذار كند و به خصوصي سازي 
اين صنعت كمك كند، با دور زدن س��ايپا و ايران خودرو با رنوي فرانسه، 
قرارداد ساخت يك كارخانه مشترك در ايران به امضا مي رساند. نكته ديگر 
كه در اين قرارداد مغفول مانده، سهم 40 درصدي اين سازمان است كه 
طبق سياست هاي ابلاغي اصل 44 قانون اساسي خلاف است زيرا براساس 
قانون، هر شركت خارجي كه در ايران سرمايه گذاري كند، نمي تواند بيش 
از ۵0 درصد سهام و مالكيت شركت در اختيارش باشد. در حالي كه در 
قرارداد جديد رنو و ايدرو، بيشترين سهم از آن رنو است و شبكه فروش و 
خدمات در اختيار خودش است، هرچند برخي صاحبنظران به حضور رنو 
در صنعت خودروي ايران خوشبين هستند و معتقدند با ايجاد كارخانه 
خودروسازي در ايران ضمن ايجاد رقابت در اين صنعت، كيفيت خودرو ها 
بهبود مي يابد، اما ورود رنو به صورت مستقل به اين صنعت و ساخت و 
مونتاژ خودروهاي قديمي اين شركت فرانسوي در ايران به اميد صادرات 

غيرمنطقي به نظر مي رسد. 
   نقش دولت در صنعت خودرو 

صنعت خودروي كشور سال هاست از تعدد تصميم گيري ها و عدم مديريت 
واحد رنج مي برد و در امضاي قرارداد با شركاي خارجي نيز همين ناهماهنگي ها 
وجود دارد... در قرارداد اخير ايدرو با رنو اين وضعيت كاملاً مشهود است، علاوه 
بر اين صنعت خودروي كشور به قدري سودآور است كه حتي سازمان گسترش 
و نوسازي تصميم به ايجاد يك ش��ركت خودروسازي مي گيرد، ولو با درصد 
سهام پايين. هنوز مشخص نيست نقش دولت در اين ميان چيست؟ چرا بايد 
دولت چنين قراردادي را امضا كند؟ آيا قرار بر اين نبود كه صنعت خودروي ما 
به سمت خصوصي سازي حركت كند؟ آيا دولت اين تفكر را قبول ندارد كه راه 
توسعه صنعت خودرو از بخش خصوصي مي گذرد؟ نقش يك وزير و دو معاون 
وزير، در غياب مديران خودروسازي در امضاي يك قرارداد خودرويي چيست؟ 
اينها همه پرسش هايي است كه كارشناسان صنعت خودرو مطرح مي كنند 
و دولت بايد به آنها پاسخ بدهد. اگر دولت به جاي امضاي قرارداد مشترك با 
رنو، راه را براي ورود قطعه سازان داخلي به بازار اروپا باز مي كرد، بهتر از ايجاد 

جوينت ونچر و دغدغه جديد براي خصوصي سازي اين صنعت بود. 
   ابهام در صادرات

همچنين به گفته كارشناسان خودروي سيمبل و داستر، دو خودرويي 
خواهند بود كه در قالب اين جوينت ونچر و از سال 2018 در ايران توليد 
مي شوند. خودروهايي كه پلتفرم هاي قديمي دارند و طبيعتاً تا رسيدن 
به شرايط صادرات براي محقق كردن شرط صادرات ۳0 درصدي وزارت 
صنعت نيز قديمي تر خواهند شد. اكنون پرسش اينجاست كه آيا رؤياي 

صادرات با اين خودروها به تحقق خواهد پيوست؟
 

كمبود 1/5 ميليون واحد مسكن در كشور  
رئيس انجمن صنفي كارفرمايي انبوه س�ازان مسكن و ساختمان 
تهران با تأكيد بر اينكه در اين ش�هر كمبود مس�كن نداريم و اين 
مطلب را آم�ار واحده�اي خالي از س�كنه تأييد مي كن�د، گفت: 
در هيچ مقطعي ساخت و س�از در كش�ور معادل تقاضا نبوده و در 
حال حاض�ر 1/5 ميليون واحد كمبود مس�كن در كش�ور داريم. 
حسن محتشم در گفت وگو با فارس، در پاسخ به اين سؤال كه آيا با توجه 
به گفته مس��ئولان دولتي كه در دوره پيش رونق هستيم ساخت و ساز 
روند بهتري پيدا كرده است، گفت: وضعيت ساخت و ساز براساس صدور 
پروانه هاي ساختماني نسبت به سال گذشته تا حدودي روند بهتري پيدا 
كرده است هرچند بايد نتيجه صدور پروانه ساخت و ساز در سال جاري 
را در سال آينده جست و جو كرد. وي با اش��اره به اينكه طبق آمارهاي 
منتشر شده در پنج ماهه اول امسال بازار مسكن و تعداد معاملات نسبت 
به مدت مشابه سال قبل رشد داشته است، اما هنوز ساخت و ساز روند رو 
به رشد آنچناني نداشته، خاطرنشان كرد: ساخت و ساز در هيچ مقطعي 

در كشور معادل تقاضا نبوده و همواره از تقاضا عقب بوده است. 
محتش��م ادامه داد: طبق طرح جامع مس��كن كه از س��وي وزارت راه و 
شهرسازي تدوين شده است تا 10 سال آينده بايد سالي يك ميليون واحد 
مسكن در كشور توليد شود تا به نقطه س��ر به سر از لحاظ توليد و تقاضا 
برسيم. رئيس انجمن صنفي كارفرمايي انبوه سازان مسكن و ساختمان 
تهران در پاسخ به اين س��ؤال كه آيا عدم رونق ساخت و ساز به دليل نبود 
تقاضا نيس��ت، گفت: به هر حال سرمايه گذاران دوس��ت دارند به نوعي 
فعاليت كنند كه سرمايه آنها زودتر بازگشت سرمايه داشته باشد، بنابراين 
اگرچه حدود چهار سال است مسكن در ركود اس��ت اما سابقه تاريخي 
نشان داده بهترين و مطمئن ترين سرمايه گذاري بخش مسكن بوده است. 
محتشم ادامه داد: به هر حال با توجه به اينكه در كل كشور 1/۵ ميليون 
واحد كمبود مسكن داريم بايد سالانه يك ميليون واحد مسكوني در كشور 
توليد شود تا به نقطه تعادل برسيم. وي در پاسخ به اين سؤال كه در تهران 
چطور، آيا كمبود مسكن داريم؟ گفت: در حال حاضر در تهران به دليل 
وجود خانه هاي خالي از سكنه كمبود مسكن نداريم، اما به هر حال اين 

واحدها به دليل نبود قدرت خريد خالي از سكنه مانده اند.
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